

**Office of
Legislative Counsel**

Suite 3600, Whitney Block
99 Wellesley Street West
Queen's Park
Toronto Ontario M7A 1A2

Tel (416) 326-2841
Fax (416) 326-2806

**Bureau des
conseillers législatifs**

Bureau 3600, Édifice Whitney
99, rue Wellesley ouest
Queen's Park
Toronto (Ontario) M7A 1A2

Tél. (416) 326-2841
Télécopieur (416) 326-2806



Date : December 7, 2017

Re : ENE

Proposed regulation under the Ontario Fair Hydro Plan Act, 2017

Amending - O. Reg. 196/17

INVOICING REQUIREMENTS

reg2017.0643.e10

This proposed regulation has been sealed under the authority of the Registrar of Regulations.





Ontario

Executive Council
Conseil exécutif

Order in Council Décret

On the recommendation of the undersigned, the Lieutenant Governor, by and with the advice and concurrence of the Executive Council, orders that:

the appended Regulation be made under the
Ontario Fair Hydro Plan Act, 2017.

Sur la recommandation de la personne soussignée, la lieutenant-gouverneure, sur l'avis et avec le consentement du Conseil exécutif, décrète ce qui suit :

Le règlement ci-annexé est pris en vertu de la *Loi de 2017 sur le Plan ontarien pour des frais d'électricité équitables.*

Recommandé par : Le ministre de l'Énergie,

Appuyé par : La présidente du Conseil des ministres,

Recommended _____
Minister of Energy

Concurred _____
Chair of Cabinet

Approuvé et décrété le

La lieutenant-gouverneure,

Approved and Ordered _____
Date

Lieutenant Governor

R.O.C./Décret (R)

Date : December 7, 2017

Re : ENE

Proposed regulation under the Ontario Fair Hydro Plan Act, 2017

Amending - O. Reg. 196/17

INVOICING REQUIREMENTS

Reg2017.0643.e10

This appended regulation has been sealed under the authority of the Registrar of Regulations.



Authority Verified
Compétence vérifiée _____

Please print name
Nom en lettres
moulées s.v.p. _____

Telephone
Téléphone _____

Recommended by the
Management Board of Cabinet on
Recommandé par le Conseil de
gestion du gouvernement le _____

Secretary
Secrétaire _____

CONFIDENTIAL
Until filed with the
Registrar of Regulations

REG2017.0643.e
10-TP

ONTARIO REGULATION
made under the
ONTARIO FAIR HYDRO PLAN ACT, 2017
Amending O. Reg. 196/17
(INVOICING REQUIREMENTS)

1. Section 1 of Ontario Regulation 196/17 is revoked and the following substituted:

Information to be included on invoices

1. (1) Subject to section 1.1, this section applies in respect of invoices issued to a specified consumer by an electricity vendor or unit sub-meter provider.

(2) Every electricity vendor and unit sub-meter provider shall comply with this section,

(a) as soon as is practicable after the day this section comes into force; and

(b) in every case, no later than March 31, 2018.

(3) The electricity vendor or unit sub-meter provider shall ensure that the invoice in respect of each billing period sets out, in a location where conservation or other utility messages to consumers are usually placed, the following statement: “Ontario’s Fair Hydro Plan saved you [*insert specified amount*] on your bill. This includes the 8 % Provincial Rebate.”

(4) For the purposes of the statement mentioned in subsection (3), the specified amount to be inserted shall be calculated for each invoice in accordance with section 1.2 or 1.3, as the case may be.

Exceptions

1.1 Sections 1, 1.2 and 1.3 do not apply in respect of an invoice issued by an electricity vendor or unit sub-meter provider to a specified consumer for a billing period if the electricity

distributed to the consumer by the electricity vendor or unit sub-meter provider for the billing period,

- (a) is electricity conveyed to a distribution system under a net metering agreement between the consumer, the distributor and any other person; or
- (b) is electricity conveyed in respect of an electricity price pilot project specified by the Board in accordance with subsection 6 (3) of Ontario Regulation 95/05 (Classes of Consumers and Determination of Rates) made under the *Ontario Energy Board Act, 1998*.

Specified amount, regulated rate consumer

1.2 (1) Subject to subsection (2), for the purposes of subsection 1 (4), if the specified consumer is a regulated rate consumer, the specified amount shall be the amount calculated in respect of the consumer by taking the following steps:

1. Calculate the difference between the following amounts in respect of charges relating to electricity:
 - i. The sum of the following amounts:
 - A. If the electricity was consumed on or before April 30, 2018 and the invoice in respect of the electricity is issued on or after January 1, 2018, the amount calculated by multiplying the following rate by the amount of electricity consumed by the specified consumer: the rate that would have been effective on January 1, 2018 if it had been determined by the Board using the method prescribed by regulations under clause 79.16 (1) (b) of the *Ontario Energy Board Act, 1998* and which is published by the Board under its Regulated Price Plan Report (dated May 1, 2017 to April 30, 2018).
 - B. If the electricity was consumed during the period beginning on May 1, 2018 and ending on April 30, 2019, the amount calculated by multiplying the following rate by the amount of electricity consumed by the specified consumer: the rate that would have been effective on May 1, 2018 if it had been determined by the Board using the method prescribed by regulations under clause 79.16 (1) (b) of the *Ontario Energy Board Act, 1998*, and which is published by the Board in accordance with subsection 5 (5) of Ontario Regulation 195/17 (Fair Adjustment Under Part II of the Act) made under the Act.
 - ii. The sum of the following amounts:

- A. If the electricity was consumed on or before April 30, 2018 and the invoice in respect of the electricity is issued on or after January 1, 2018, the amount calculated by multiplying the following rate by the amount of electricity consumed by the specified consumer: the rate determined under section 3 of Ontario Regulation 195/17 made under the Act.
 - B. If the electricity was consumed during the period beginning on May 1, 2018 and ending on April 30, 2019, the amount calculated by multiplying the following rate by the amount of electricity consumed by the specified consumer: the rate determined under subsection 5 (1) of Ontario Regulation 195/17 made under the Act.
- 2. If applicable, calculate the amount in respect of the electricity vendor's specific loss adjustment factor, if any, by applying the following steps:
 - i. Multiply the amount calculated under subparagraph 1 i by the electricity vendor's specific loss adjustment factor as determined by the Board.
 - ii. Multiply the amount calculated under subparagraph 1 ii by the electricity vendor's specific loss adjustment factor as determined by the Board.
 - iii. Subtract the amount calculated under subparagraph ii from the amount calculated under subparagraph i.
- 3. Calculate the sum of the following amounts:
 - i. The amount of any rate protection provided to the consumer under section 79.3 of the *Ontario Energy Board Act, 1998* and Ontario Regulation 198/17 (Distribution Rate-Protected Residential Consumers) made under that Act.
 - ii. The amount of any rate protection provided to the consumer under section 79.4 of the *Ontario Energy Board Act, 1998* and Ontario Regulation 197/17 (First Nations Delivery Credit (On-Reserve Consumers Under Section 79.4 of the Act)) made under that Act.
- 4. Calculate the difference between the following amounts in respect of regulatory charges:
 - i. The sum of the following amounts as set out in the Board's Order EB-2016-0362 dated December 15, 2016:

- A. The amount that the consumer would have been required to contribute under subsection 79 (4) of the *Ontario Energy Board Act, 1998*.
 - B. The amount that the consumer would have been required to contribute under subsection 79.2 (10) of the *Ontario Energy Board Act, 1998*.
- ii. The sum of the following amounts:
 - A. The amount that the consumer is required to contribute under subsection 79 (4) of the *Ontario Energy Board Act, 1998*, as set out in the Board's Order EB-2017-0234 dated June 22, 2017.
 - B. The amount that the consumer is required to contribute under subsection 79.2 (10) of the *Ontario Energy Board Act, 1998* as set out in the Board's Order EB-2017-0135 dated March 23, 2017.
- 5. Calculate the amount of the financial assistance provided to the specified consumer pursuant to the *Ontario Rebate for Electricity Consumers Act, 2016*.
- 6. Calculate the difference between the following amounts in respect of tax payable under Part IX of the *Excise Tax Act (Canada)*:
 - i. The amount of harmonized sales tax that would have been payable by the consumer under Part IX of the *Excise Tax Act (Canada)* in respect of the amounts mentioned in paragraphs 1, 2, 3 and 4 if each of those amounts is calculated without taking into account any forecasted impact of any provision of the Act and sections 1, 2 and 4 of Schedule 2 of the *Fair Hydro Act, 2017*.
 - ii. The amount of harmonized sales tax that is payable by the consumer under Part IX of the *Excise Tax Act (Canada)* by the consumer in respect of the amounts mentioned in paragraphs 1, 2, 3 and 4.
- 7. Calculate the sum of the amounts calculated under paragraphs 1 to 6.

(2) In the case of an invoice in respect of electricity conveyed by a unit sub-meter provider, the calculations under paragraphs 2 and 3 of subsection (1) do not apply and the sum calculated under paragraph 7 of subsection (1) shall not include such amounts.

(3) For the purposes of paragraph 4 of subsection (1), a reference to subsection 79.2 (10) of the *Ontario Energy Board Act, 1998* is a reference to that subsection as it read on the day this section comes into force.

Specified amount, other specified consumer

1.3 (1) Subject to subsection (2), for the purposes of subsection 1 (4), if the specified consumer is not a regulated rate consumer, the specified amount shall be the amount calculated in respect of the consumer by taking the following steps:

1. Calculate the sum of the following amounts in respect of charges relating to electricity:
 - i. If the electricity was consumed on or before April 30, 2018 and the invoice in respect of the electricity is issued on or after January 1, 2018, the amount calculated by multiplying the dollar per megawatt hour amount determined under subsection 4 (1) of Ontario Regulation 195/17 (Fair Adjustment under Part II of the Act) made under the Act by the amount of electricity consumed by the specified consumer.
 - ii. If the electricity was consumed during the period beginning on May 1, 2018, and ending on April 30, 2019, the amount calculated by multiplying the dollar per megawatt hour amount determined under subsection 6 (1) of Ontario Regulation 195/17 made under the Act by the amount of electricity consumed by the specified consumer.
2. If applicable, calculate the amount in respect of the electricity vendor's specific loss adjustment factor, if any, by multiplying the amount calculated under paragraph 1 by the electricity vendor's specific loss adjustment factor as determined by the Board.
3. Calculate the sum of the amounts referred to in subparagraphs 3 i and ii of subsection 1.2 (1).
4. Calculate the amounts referred to in paragraphs 4, 5 and 6 of subsection 1.2 (1) in respect of the consumer.
5. Calculate the sum of the amounts calculated under paragraphs 1 to 4.

(2) In the case of an invoice in respect of electricity conveyed by a unit sub-meter provider, the calculations under paragraphs 2 and 3 of subsection (1) do not apply and the sum calculated under paragraph 5 of subsection (1) shall not include such amounts.

Commencement

2. This Regulation comes into force on the later of January 1, 2018 and the day it is filed.

CONFIDENTIEL
jusqu'au dépôt auprès du
registrateur des règlements

Reg2017.0643.f10.EDI
10-TP

RÈGLEMENT DE L'ONTARIO

pris en vertu de la

LOI DE 2017 SUR LE PLAN ONTARIEN POUR DES FRAIS D'ÉLECTRICITÉ ÉQUITABLES

modifiant le Règl. de l'Ont. 196/17

(EXIGENCES EN MATIÈRE DE FACTURATION)

1. L'article 1 du Règlement de l'Ontario 196/17 est abrogé et remplacé par ce qui suit :

Renseignements à inscrire sur les factures

1. (1) Sous réserve de l'article 1.1, le présent article s'applique à l'égard des factures émises à un consommateur déterminé par un vendeur d'électricité ou un fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité.

(2) Chaque vendeur d'électricité et chaque fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité se conforme au présent article :

- a) dès que le permettent les circonstances après le jour de l'entrée en vigueur du présent article;
- b) dans tous les cas, au plus tard le 31 mars 2018.

(3) Le vendeur d'électricité ou le fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité veille à ce que la facture établie pour chaque période de facturation prévoie, à un endroit où sont habituellement placés les messages destinés aux consommateurs à propos de la conservation ou d'autres services publics, l'énoncé suivant : «Le Plan ontarien pour des frais d'électricité équitables vous a fait économiser [*montant précisé à insérer*] sur votre facture. Ce montant inclut la remise provinciale de 8 %.»

(4) Aux fins de l'énoncé mentionné au paragraphe (3), le montant précisé à insérer est calculé à l'égard de chaque facture conformément à l'article 1.2 ou 1.3, selon le cas.

Exceptions

1.1 Les articles 1, 1.2 et 1.3 ne s'appliquent pas à l'égard d'une facture émise à un consommateur déterminé par un vendeur d'électricité ou un fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité pour une période de facturation donnée si l'électricité distribuée au consommateur pour la période par l'un ou l'autre est, selon le cas :

- a) acheminée à un réseau de distribution dans le cadre d'une entente de facturation nette conclue entre le consommateur, le distributeur et toute autre personne;
- b) acheminée dans le cadre d'un projet pilote sur le prix de l'électricité précisé par la Commission en vertu du paragraphe 6 (3) du Règlement de l'Ontario 95/05 (Catégories de consommateurs et établissement des tarifs) pris en vertu de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario*.

Montant précisé : consommateur aux tarifs réglementés

1.2 (1) Sous réserve du paragraphe (2), pour l'application du paragraphe 1 (4), si le consommateur déterminé est un consommateur aux tarifs réglementés, le montant précisé est calculé à son égard comme suit :

- 1. Calculer la différence entre les montants suivants se rapportant aux frais liés à l'électricité :
 - i. La somme des montants suivants :
 - A. Si l'électricité a été consommée le 30 avril 2018 ou avant cette date et que la facture s'y rapportant a été émise le 1^{er} janvier 2018 ou par la suite, le montant calculé en multipliant le tarif suivant par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé : le tarif qui aurait été en vigueur le 1^{er} janvier 2018 si la Commission l'avait établi à l'aide de la méthode prescrite par les règlements en application de l'alinéa 79.16 (1) b) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario* et qui est publié par la Commission dans son rapport intitulé *Regulated Price Plan Report* (daté du 1^{er} mai 2017 au 30 avril 2018).
 - B. Si l'électricité a été consommée pendant la période commençant le 1^{er} mai 2018 et se terminant le 30 avril 2019, le montant calculé en multipliant le tarif suivant par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé : le tarif qui aurait été en vigueur le 1^{er} mai 2018 si la Commission l'avait établi à l'aide de la méthode prescrite par les règlements en application de l'alinéa 79.16 (1) b) de

la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario* et qui est publié par la Commission conformément au paragraphe 5 (5) du Règlement de l'Ontario 195/17 (Fair Adjustment Under Part II of the Act) pris en vertu de la Loi.

ii. La somme des montants suivants :

- A. Si l'électricité a été consommée le 30 avril 2018 ou avant cette date et que la facture s'y rapportant a été émise le 1^{er} janvier 2018 ou par la suite, le montant calculé en multipliant le tarif suivant par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé : le tarif établi en application de l'article 3 du Règlement de l'Ontario 195/17 pris en vertu de la Loi.
- B. Si l'électricité a été consommée pendant la période commençant le 1^{er} mai 2018 et se terminant le 30 avril 2019, le montant calculé en multipliant le tarif suivant par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé : le tarif établi en application du paragraphe 5 (1) du Règlement de l'Ontario 195/17 pris en vertu de la Loi.

2. Le cas échéant, calculer comme suit le montant se rapportant à tout facteur de rajustement des pertes spécifique au vendeur d'électricité :

- i. Multiplier le montant calculé en application de la sous-disposition 1 i par le facteur de rajustement des pertes spécifique au vendeur d'électricité, tel qu'il est établi par la Commission.
- ii. Multiplier le montant calculé en application de la sous-disposition 1 ii par le facteur de rajustement des pertes spécifique au vendeur d'électricité, tel qu'il est établi par la Commission.
- iii. Soustraire le montant calculé en application de la sous-disposition ii de celui calculé en application de la sous-disposition i.

3. Calculer la somme des montants suivants :

- i. Le montant de toute protection des tarifs offerte au consommateur en application de l'article 79.3 de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario* et du Règlement de l'Ontario 198/17 (Distribution Rate-Protected Residential Consumers) pris en vertu de cette loi.
- ii. Le montant de toute protection des tarifs offerte au consommateur en application de l'article 79.4 de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie*

de l'Ontario et du Règlement de l'Ontario 197/17 (First Nations Delivery Credit (On-Reserve Consumers Under Section 79.4 of the Act)) pris en vertu de cette loi.

4. Calculer la différence entre les montants suivants se rapportant aux frais réglementés :
 - i. La somme des montants suivants, tels qu'indiqués dans l'ordonnance EB-2016-0362 de la Commission datée du 15 décembre 2016 :
 - A. Le montant que le consommateur aurait été tenu de contribuer en application du paragraphe 79 (4) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario*.
 - B. Le montant que le consommateur aurait été tenu de contribuer en application du paragraphe 79.2 (10) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario*.
 - ii. La somme des montants suivants :
 - A. Le montant que le consommateur est tenu de contribuer en application du paragraphe 79 (4) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario*, tel qu'indiqué dans l'ordonnance EB-2017-0234 de la Commission datée du 22 juin 2017.
 - B. Le montant que le consommateur est tenu de contribuer en application du paragraphe 79.2 (10) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario*, tel qu'indiqué dans l'ordonnance EB-2017-0135 de la Commission datée du 23 mars 2017.
5. Calculer le montant de l'aide financière fournie au consommateur déterminé conformément à la *Loi de 2016 sur la remise de l'Ontario pour les consommateurs d'électricité*.
6. Calculer la différence entre les montants suivants se rapportant à la taxe à payer en application de la partie IX de la *Loi sur la taxe d'accise* (Canada) :
 - i. Le montant de la taxe de vente harmonisée que le consommateur aurait eu à payer en application de la partie IX de la *Loi sur la taxe d'accise* (Canada) à l'égard des montants visés aux dispositions 1, 2, 3 et 4, si chacun de ces montants est calculé sans qu'il soit tenu compte de l'effet prévu de toute disposition de la Loi et des articles 1, 2 et 4 de l'annexe 2 de la *Loi de 2017 pour des frais d'électricité équitables*.

- ii. Le montant de la taxe de vente harmonisée à payer par le consommateur en application de la partie IX de la *Loi sur la taxe d'accise* (Canada) à l'égard des montants visés aux dispositions 1, 2, 3 et 4.

7. Calculer la somme des montants calculés en application des dispositions 1 à 6.

(2) Dans le cas d'une facture émise à l'égard de l'électricité acheminée par un fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité, les calculs visés aux dispositions 2 et 3 du paragraphe (1) ne s'appliquent pas et la somme calculée en application de la disposition 7 du paragraphe (1) ne comprend pas ces montants.

(3) Pour l'application de la disposition 4 du paragraphe (1), la mention du paragraphe 79.2 (10) de la *Loi de 1998 sur la Commission de l'énergie de l'Ontario* vaut mention de ce paragraphe tel qu'il existait le jour de l'entrée en vigueur du présent article.

Montant précisé : autre consommateur déterminé

1.3 (1) Sous réserve du paragraphe (2), pour l'application du paragraphe 1 (4), si le consommateur déterminé n'est pas un consommateur aux tarifs réglementés, le montant précisé est le montant calculé à son égard comme suit :

1. Calculer la somme des montants suivants se rapportant aux frais liés à l'électricité :
 - i. Si l'électricité a été consommée le 30 avril 2018 ou avant cette date et que la facture à son égard a été émise le 1^{er} janvier 2018 ou par la suite, le montant calculé en multipliant le montant en dollars par mégawattheure établi en application du paragraphe 4 (1) du Règlement de l'Ontario 195/17 (Fair Adjustment under Part II of the Act) pris en vertu de la Loi par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé.
 - ii. Si l'électricité a été consommée pendant la période commençant le 1^{er} mai 2018 et se terminant le 30 avril 2019, le montant calculé en multipliant le montant en dollars par mégawattheure établi en application du paragraphe 6 (1) du Règlement de l'Ontario 195/17 pris en vertu de la Loi par la quantité d'électricité consommée par le consommateur déterminé.
2. Le cas échéant, calculer le montant se rapportant à tout facteur de rajustement des pertes spécifique au vendeur d'électricité en multipliant le montant calculé en application de la disposition 1 par ce facteur, tel qu'il est établi par la Commission.
3. Calculer la somme des montants visés aux sous-dispositions 3 i et ii du paragraphe 1.2 (1).

4. Calculer à l'égard du consommateur les montants visés aux dispositions 4, 5 et 6 du paragraphe 1.2 (1).
5. Calculer la somme des montants calculés en application des dispositions 1 à 4.

(2) Dans le cas d'une facture émise à l'égard de l'électricité acheminée par un fournisseur de compteurs divisionnaires d'unité, les calculs visés aux dispositions 2 et 3 du paragraphe (1) ne s'appliquent pas et la somme calculée en application de la disposition 5 du paragraphe (1) ne comprend pas ces montants.

Entrée en vigueur

2. Le présent règlement entre en vigueur le dernier en date du 1^{er} janvier 2018 et du jour de son dépôt.